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...برخــی هــم معتقدند کــه اتفاقا بعد از ســقوط اســد و  
تأثیرپذیــری جریان هــای رادیکال در عراق، به شــکل بالقوه 
امکان احیای داعش وجــود دارد. حالا ببینیم که چه زمانی 
این اتفاق بالفعل خواهد شــد. اتفاقا به همین دلیل است که 
بخش عمده ای از نگرانی های عراق، ناظر بر ســرریز تحولات سوریه به 
خاک این کشور (عراق) است و ســعی می کنند با نگرانی و در عین حال 
با دقت فراوان، تحولات سوریه را زیر نظر داشته باشند و با یک برخورد 
امنیتی از تحت تأثیر قرار گرفتن تحولات ســوریه جلوگیری کنند. همین 
نگرانی هاســت که باعث شــد هیئت امنیتی عراقی به سوریه سفر کند. 
حــالا باید منتظر بمانیــم ببینیم بعد از ۲۰ ژانویــه دولت دونالد ترامپ 
چه برنامه ای برای ســوریه دارد و چه معاملات پشت پرده ای با ترکیه، 
اســرائیل و دیگــر بازیگران منطقــه  و فرامنطقــه ای در خصوص آینده 
ســوریه خواهد داشــت و به دنبال آن، چه برنامه ای برای عراق شکل 
خواهد گرفت. چون برخی معتقدند در ســال ۲۰۲۵، دو پرونده عراق و 
مشخصا حشد الشعبی و همچنین پرونده یمن ناظر بر موضوع حوثی ها 
و انصاراالله یمن پررنگ تر خواهد شد که دولت دونالد ترامپ سعی دارد 

به آنها هم رسیدگی کند.
 از منظر سیاســی و نگاه دولت الســودانی به موضوع پرداختیم. اما   �

نگاه مرجعیت عراق به انحلال حشدالشــعبی چیســت؟ اوایل دی ماه 
در رسانه های داخل کشور با اشاره به سفر دوم محمد الحسان، نماینده 
ویژه دبیرکل ســازمان ملل در امور عراق، به نجف اشرف برای دیدار با 
آیت االله سیســتانی گفته شد که  هدف الحسان از دیدار دوم با آیت االله 
سیستانی، درخواست صدور فتوا از سوی وی مبنی بر برچیدن و انحلال 
حشد الشعبی بود که با فتوای خود آیت االله سیستانی تشکیل شده است  
یا ادغام آن با وزارتخانه های امنیتی دیگر بود؛ بااین حال این مرجعیت 
حاضر به اســتقبال از نماینده دبیرکل ســازمان ملل نشد که به معنای 
مخالفت آیت االله سیســتانی با انحلال حشدالشــعبی است. شما قائل 

به چنین گزاره ای هستید؟ اساسا نگاه مرجعیت به این مقوله چیست؟
واقــع امر این اســت که آیت االله سیســتانی به دلیل کهولت ســن، 
وضعیت جسمانی مناســبی ندارند و  قبل از تنظیم دیدارها، به نماینده 
ســازمان ملل هم گفته شــده بود که امــکان انجام چنیــن دیداری با 
آیت االله سیســتانی وجود ندارد و بیت ایشــان و مشخصا فرزند آیت االله 
سیســتانی می توانند با نماینده سازمان ملل گفت وگو کنند که در نهایت 
هم چنین شد. هدف از دیدار هم این بود که سازمان ملل با فشار آمریکا 
بتواند موافقت آیت االله سیســتانی را برای گرفتن فتوا در جهت انحلال 

حشد الشعبی  دریافت کند.
 این پاســخ پرسش من نبود؛ مشــخصا آیت االله سیستانی موافق یا   �

مخالف انحلال حشد الشعبی است؟
من اطلاع دقیقی در این رابطه ندارم که مخالفت یا موافقتی از سوی 
آیت االله سیستانی در خصوص انحلال حشد الشعبی وجود داشته باشد. 
چیزی که با قاطعیت می توانم بگویم این اســت که آیت االله سیســتانی 
نتوانستند دیداری با نماینده ســازمان ملل داشته باشند. حالا این را که 
ایــن  دیدارنکردن به معنای مخالفت ایشــان با انحلال حشد الشــعبی 

است یا خیر، نمی توان به شکل قاطع مطرح کرد.
 خواستید از پاسخ به این پرسش سر باز بزنید، اما باز هم می پرسم که   �

اگرچه نمی توانید با قاطعیت در این زمینه سخن بگویید که عدم ملاقات 
مرجعیت با نماینده دبیرکل ســازمان ملل به معنای مخالفت آیت االله 
سیستانی با انحلال حشدالشعبی است یا نه، ولی ارزیابی حضرت عالی 
چیست؟ آیا به باورتان آیت االله سیستانی موافق انحلال حشد الشعبی 

است؟
وقتــی در اصل خبر هنوز تردید وجــود دارد و نمی توان با قاطعیت 
ســخن گفت، قطعا به طریق اولی نمی توان درباره آن  تحلیلی هم کرد. 
به همین دلیل اجازه دهید به این ســؤال شما پاسخ ندهم. اما باز تکرار 
می کنم که وضعیت امنیتی در عراق تا قبل از ۲۰ ژانویه و روی کار آمدن 
دونالد ترامپ بســیار حساس اســت. به همین دلیل، نخست وزیر عراق 
ســعی می کند تا قبل بازگشــت ترامپ به کاخ سفید، ضمن دیدارهایی 
که با تک تک چهره های جریان چارچوب هماهنگی داشــت، با سفر به 
تهران به موضوع تعیین تکلیف حشد الشــعبی و دیگر گروه های مسلح 

عراقی که مستقل و جدا از حشد الشعبی هستند، رسیدگی کند.
 این سؤال حاشــیه ای را هم بپرســم که ســفر عادل عبدالمهدی،   �

نخســت وزیر اســبق عراق، به ایران و دیدارش با برخی چهره ها مانند 
علی لاریجانی را چگونه ارزیابی می کنید؟ آیا ارتباطی به تحولات جاری 

دارد؟
خیــر، به نظر من ســفر آقای عادل عبدالمهدی بیشــتر در راســتای 
دیــدارش با مقامــات ایرانی و یک ملاقات  دوســتانه بــود. به هر حال 
آقای عــادل عبدالمهدی بعد از نخســت وزیری، نه در مجلس عراق و 
نــه در دولت و نه در جریان چارچوب هماهنگــی، جایگاهی ندارد. به 
همین دلیل نمی توان از این سفر و دیدارش با مقامات ایرانی استنباطی 
غیر از یک دیدار دوســتانه داشــت. این را در نظر بگیریم که آقای عادل 
عبدالمهدی با بســیاری از چهره های جمهوری اســلامی ایران آشنایی 

نزدیک و رفاقت دیرینه دارد.
 این ســؤال را هم بپرسم که روز دوشنبه شاهد  سفر بدر البوسعیدی،   �

وزیر امور خارجه عمان به تهران بودیم که حامل پیامی برای پزشــکیان 
بود. هرچند  عباس عراقچــی منکر هرگونه پیغام رســانی و میانجیگری 
مســقط در رابطه با مذاکرات احتمالی با طرف غربی و مشخصا دولت 
دونالد ترامپ بود، اما به باورتان این سفر ارتباطی به تحولات منطقه یا 

مذاکرات هسته ای دارد؟
طبیعتا می توان چنین برداشــتی را داشــت، اما مهم این اســت که 
ببینیــم وزیر امــور خارجه عمان چه نقش و جایگاهــی را در این میان 
برای خود تعریف کرده است و آن گونه که وزیر خارجه عمان هم رسما 
عنوان کرد، در پیامی که برای آقای پزشــکیان آورده، چه موضوعاتی را 
طرح کرده اســت و این پیام اساســا از جانب خــود عمانی ها بوده  یا از 
سوی کشور دیگری مانند آمریکا و از همه مهم تر، آیا ایران هم به سمت 
مذاکــره با دولت ترامپ خواهد رفت یا خیــر. مهم تر از همه اینها، نوع 
رفتار دونالد ترامپ اســت؛ هم در موضوع عراق، هم در موضوع یمن، 
ســوریه و دیگر تحولات خاورمیانه، همچنان  که در مورد ایران هم این 
موضوع صدق می کند و باید ببینیم ترامپ چه برنامه و سیاستی را برای 
تهران پیاده خواهد کرد و آیا  به ســمت مذاکــره خواهد رفت یا تقابل ؟ 
این ســؤال هم هســت که اگر مذاکره ای انجام شــود، فقط در موضوع 
هسته ای اســت یا در موضوعات مختلف مانند موضوعات منطقه ای و 
گروه های همســو با ایران شکل خواهد گرفت؟ قطعا نتیجه و پاسخ هر 
سؤالی می تواند روی آینده تحولات اثرگذار باشد، اما من در حال حاضر 
نمی توانم به شــکل قاطع به  شما پاسخ دهم. باید منتظر تحولات بعد 

از ۲۰ ژانویه و روی کار آمدن دونالد ترامپ باشیم.

رئیس جمهوری از موافقت رهبری با طرح دوباره موضوع پالرمو و CFT خبر داد
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وحیده کریمی: «اف ای تی اف» بار دیگر در مجمع تشــخیص مصلحت نظام بررسی 
خواهد شــد؛ خبری که صبح دیروز با پست عبدالناصر همتی در شبکه ایکس شکل 
جــدی به خود گرفت و ظهر هم رئیس جمهور در جمــع اعضای اتاق بازرگانی آن 
را تأییــد کــرد و در نهایت دهنوی، رئیــس مرکز ارزیابی و نظــارت راهبردی اجرای 
سیاســت های کلی نظام هــم در بیان جزئیات نامه رئیس جمهــور به رهبر انقلاب 
درباره اف ای تی اف گفت: «رهبر انقلاب صرفا با بررسی مجدد اف ای تی اف موافقت 

کردند».
بر اساس این با درخواســت رئیس جمهور و موافقت رهبری، یک گام بزرگ برای 
خروج ایران از لیســت ســیاه گروه ویژه اقدام مالی برداشته شــده است. گامی که 
اگــر با همراهی مجمع تشــخیص مصلحت نظام همراه شــود، می تــوان به پایان 
خود تحریمــی ایران خوش بین شــد، زیرا مدت هاســت  کارشناســان تأکید می کنند  
حتی اگر تحریم ها رفع شــوند، بدون اف ای تی اف مبادلات بانکی خارجی با مشکل 
مواجه هســتند و این «خود تحریمی» روند آســیب زایی را به معاملات تجاری ایران 
تحمیل کرده است. به همین سبب، یکی از مهم ترین محورهای منازعات نامزدهای 
انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۳، نظر نامزدها برای پیوســتن به اف ای تی اف بود. 
در این میان، مسعود پزشکیان و مصطفی پورمحمدی جزء موافقان و سعید جلیلی، 
زاکانی و قاضی زاده هاشــمی در زمره مخالفان پیوســتن به این کنوانسیون بودند. با 
گذشــت پنج ماه از شروع به کار دولت بالاخره زمان رسیدگی به این وعده پزشکیان 
هم رسیده و حال قرار است دو پرونده مسکوت مانده در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با نام های پالرمو و ســی اف تی بار دیگر بررسی شوند تا ماحصل تلاش دستگاه 
دیپلماســی و وزارت اقتصاد دولت چهاردهم امکان خروج ایران از لیست سیاه این 

سازمان را فراهم کند.
لیست سیاهی که ماحصل مخالفت ســعید جلیلی و همفکرانش در مخالفت 
با دولت روحانی به ایران تحمیل شــد و تاکنون ادامه یافته و صحبت های مصطفی 
پورمحمــدی، از نامزدهای انتخابات ریاســت جمهوری چهاردهم بود که از زوایای 
پنهان مخالفت با پیوســتن ایران به گروه ویژه اقدام مالی پرده برداشت و مشخص 
شــد بیش از آنکه نگرانی از منافع ملی در میان باشــد، تلاش برای تسویه حســاب 
سیاســی با دولت روحانی منجر به تحمیل شرایط سخت مالی و تجاری بر اقتصاد 
ایران شــده است. دهه ۹۰ دولت حســن روحانی در چارچوب لوایحی که تهیه کرد 
و در مجلس هم تصویب شــد، تلاش داشــت مانع ورود ایران به لیست سیاه گروه 
اقدام ویژه مالی شــود اما مصوبه های مجلس با مخالفت شــورای نگهبان در آبان 
۱۳۹۷ به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارجاع داده شــدند. بررســی مجدد این 
مصوبه ها با موافقت رهبر انقلاب در دی ماه ۱۳۹۹ در مجمع تشــخیص آغاز شــد، 
ولی یکباره بلاتکلیف ماندند و هر بار که ســخن از بررســی شده، مجمع از آن شانه 
خالی کرده اما این بار شــرایط ایران بســیار متفاوت است و دولت مستقر با تکیه بر 
گفتمان وفاق به دنبال رفع تحریم ها و کاهش فشار اقتصادی بر مردم است. چندی 
پیش بود که اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت خارجه، در توضیح مواضع دستگاه 
دیپلماســی درباره پیوســتن ایران به اف ای تی اف گفــت: « در موضوعات مربوط به 
اف ای تی اف، وزارت خارجه به عنوان یکی از دستگاه های مرتبط گزارش خود را داده 
و با دیگر وزارتخانه ها که در این زمینه صاحب نقش هســتند، مانند وزارت اقتصاد، 
موضوع را دنبال می کنــد ». همان  زمان هم وزیر امور اقتصادی و دارایی تأکید کرد: 
«این وزارتخانه مســئول پیگیری سازمانی اف ای تی اف است». همتی همچنین گفته 
بود: «ما بر اســاس رهنمــود رئیس جمهور، در  حال پیگیری این موضوع هســتیم ». 
البته اواســط مهرماه هم همتی گفته بود: «رئیس جمهور مقرر کردند اقدامات لازم 
بــرای رفع محدودیت ها و تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی (اف ای تی اف) 

در چارچــوب منافع ملی کشــور پیگیری شــده و هم زمان درباره رفــع دغدغه ها 
و نگرانی  هــای داخلــی در این زمینــه از طریق همــکاری نهادهــای اقتصادی با
 شــورای  عالی امنیت ملی اقدام شود». وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد:  « با همکاری و 

وفاق، محدودیت های مالی علیه ایران را کاهش خواهیم داد».
حال اینکه این وعده همکاری با وفاق در مجمع تا چه میزان جدی گرفته شــود، 
مشخص نیســت، اما اعضای مجمع تشــخیص مصلحت امروز به خوبی از مزایای 
پیوستن ایران به اف ای تی اف آگاه هستند و می دانند پیوستن ایران به (اف ای تی اف) 
به افزایش اعتماد بین المللی به اقتصاد ایران کمک خواهد کرد و امکانات بیشتری 
برای تبادلات اقتصادی و مالی فراهم می کند. همچنین با پیوســتن به اف ای تی اف، 
ایــران می توانــد از محدودیت های مالی و اقتصادی که به دلیل مشــکلات مالی و 
اقتصادی موجب شــده اند، خلاص شــود. در این بیــن افزایش اعتمــاد به اقتصاد 
ایران می توانــد ســرمایه گذاران بین المللی را جذب کند و امکانات بیشــتری برای 
ســرمایه گذاری در کشور فراهم کند. حتی پیوستن به اف ای تی اف می تواند به بهبود 
سیســتم های مالی و اقتصادی ایران کمک کند و امکانات بیشــتری برای مدیریت و 
کنتــرل مالی فراهم کند. شــفافیت مالی که باید به جدیت پیگیری شــود، می تواند 

بسیاری از گلوگاه های فساد را حذف کند و اقتصاد بیمار ایران را نجات دهد.
ازاین رو دیروز رئیس جمهور در پاســخ به دغدغه برخی، مبنی بر رفع موانع برای 
فعالان اقتصادی، از تصمیم گیری انجام شده برای بررسی مجدد لایحه اف ای تی اف 
در مجمــع تشــخیص مصلحــت نظام خبــر داد و گفــت: «امیدواریــم بتوانیم با 
همکاری های مشترک زمینه را برای سهولت در فعالیت های اقتصادی ایجاد کنیم».
درباره جزئیات آنچه در مجمع بررســی خواهد شد هم محسن دهنوی، رئیس 

مرکز ارزیابی و نظارت راهبردی اجرای سیاســت های کلی نظام، گفته است: آقای 
رئیس جمهور نامه ای خدمت مقام معظم رهبری نوشــتند و درخواســت کردند تا 
اف ای تی اف مجددا برای بررسی در دستور کار مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار 
بگیــرد. اف ای تی اف دو بخش دارد که یک بخش آن به ســی اف تی و بخش دیگر 
آن به پالرمو شــهرت دارد. این موضوع در گذشــته در دو مرحله در صحن مجمع 
مطرح شــده و در هر دو مــورد به دلیل فضای منفی که وجود داشــته، رأی گیری 
صورت نگرفته اســت. او افزود: طبق قانون نیز وقتی مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام درباره موضوعی اظهار نظر نکند، نظر شــورای نگهبان تأیید می شود. شورای 
نگهبــان نیز بــه این موضوع ایراد گرفته بــود. در نتیجه در نهایت این مســئله به 
تصویب نرســیده بود. در زمان آقای روحانی نامه ای خدمت رهبری نوشــته شد و 
درخواســت بررسی مجدد اف ای تی اف را داشتند که در  آن بازه زمانی نیز مجمع با 
این مســئله موافقت نکرد. دهنوی گفت: این موضوع مسکوت ماند و در این دوره 
آقای پزشــکیان درخواست مجدد بررسی آن را دادند؛ بنابراین آن چیزی که مطرح 
شــده، بررسی مجدد اف ای تی اف در مجمع تشخیص مصلحت نظام است که این 
موضوع نیز به معنای موافقت و قانونی شدن آن نیست. این مسئله باید روند خود 
را طی کند و تقاضای ما این اســت که مسئولان و نمایندگان با سخنان خود اوضاع 
بازارهــا را تحت تأثیر قرار ندهند. باید اجازه داد کــه فرایند این موضوع روند خود 
را طی کند. رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردی اجرای سیاســت های کلی نظام 
افزود: امروز این موضوع به مجمع تشــخیص مصلحت نظام رسیده است و ابتدا 
در کمیسیون بررســی خواهد شد. در این کمیسیون دوستان دولت نیز گزارش های 

خود را ارائه خواهند داد.

تعاملات ایران و اف ای تی اف در سال های گذشته به بن بست رسیده و آثار 
اقتصادی-سیاســی حل نشده این مســئله ملموس شده است، با مطرح شدن 
رویکردهــای جدید برای بهبود روابط بین المللی و حل مشــکلات اقتصادی، 
امیدها برای گره گشــایی از روابط ایــران و اف ای تی اف افزایش یافته اســت؛ 
اســتانداردها و توصیه هــای اف ای تــی اف در زمان توقف تعامــلات با ایران 
دســتخوش تغییرات زیادی شــده که ممکن اســت انتظاراتی از ایران ایجاد 
کند؛ بنابراین آگاهــی از این تغییرات و طراحی ســناریوهایی برای مواجهه با 
آنها ضروری اســت. در همین زمینه حمیدرضا گودرزی، نماینده شهرســتان 
الیگودرز، در گفت وگو با «شــرق» گفته است: نپذیرفتن اف ای تی اف مشکلاتی 
برای کشــور ایجاد کرده که در نهایت بر زندگی مردم تأثیر گذاشــته اســت. او 
اضافــه کرد: اطلاعات دقیقی درباره روابط بین الملــل ندارم اما به طور کلی، 
قوانینی بین المللی وجود دارند که باید بررســی شــوند تا مشخص شود چه 
مزایا و معایبی برای کشــور دارند. نپذیرفتــن این قوانین می تواند تبعاتی برای 
کشور به همراه داشته باشد. کارشناسان خبره درباره موضوع اف ای تی اف باید 
به طور کامل بند های آن را شــفاف توضیح دهند تا ما بتوانیم به تصمیم گیری 
درســتی دســت پیدا کنیم. به نظر من، نپذیرفتن اف ای تی اف مشکلاتی برای 
کشــور ایجاد کرده که در نهایت بر زندگی مردم تأثیر گذاشــته است. گودرزی 
ادامه داد: اطلاعات دقیقی از اقدامات وزارت امور خارجه یا کمیسیون امنیت 
ملــی ندارم؛ اما باید توجه داشــت که صحبت های ما ممکن اســت تأثیرات 
حقوقی و اجتماعی داشــته باشند. برای حل این مشکل، عقلانیت و شفافیت 
در تصمیم گیری ها ضروری اســت. سال هاســت که درباره این موضوع بحث 
می شود و باید تبعات نپذیرفتن اف ای تی اف بررسی شوند. به طور مثال آیا این 
موضوع ما را در منشور هفتم سازمان ملل قرار می دهد یا خیر؟ نمایندگان باید 
تبعات تصمیمات خود را بپذیرند و مردم را در جریان قرار دهند. در نهایت، باید 
توجه کنیم که مشکلات اقتصادی و اجتماعی کنونی ناشی از این مسائل است 
و نباید فقط دولت را مقصر بدانیم. همه باید مســئولیت های خود را بپذیریم 
و در حل مشــکلات مردم تلاش کنیم. نماینده شهرستان الیگودرز ادامه داد: 
تفاوتی ندارد که دولت اصلاح طلب باشد یا اصولگرا؛ همیشه عده ای به دولت 
حمله می کنند؛ حتی دولت آقای رئیســی نیز از این قاعده مستثنا نبوده است. 
ایــن حملات به دولت ها ادامــه دارد و حتی به دولتی که تازه شــروع به کار 
کرده، مانند دولت پزشکیان، نیز تسری پیدا کرده است؛ اینکه به رئیس جمهور 
و دستگاه قضائی حملاتی شود، چه معنایی دارد؟ این رفتارها چه پیامی برای 
مــردم دارد؟ مردم از بیرون به این مســائل نگاه می کنند و برداشت شــان این 
است که خودمان داریم رئیس جمهور را تخریب می کنیم و اینکه به تازگی در 
صدا و ســیما شاهد بودیم که چگونه به دکتر پزشکان حمله می شود. این نوع 
حملات تا کی ادامه خواهد داشت؛ علاوه بر این برخی افراد به حریم شخصی 
رئیس جمهور نیز حمله کرده اند؛ در حالی کــه ما باید بر وحدت و اتحاد تأکید 
کنیم. رهبری، رئیس جمهور و دســتگاه قضائی همه بر اتحاد تأکید دارند، اما 
باید پرسید که چه کســی به این حرف ها گوش می دهد؟ مردم در فقر و فشار 
اقتصادی هستند و با حقوق های پایین دست و پنجه نرم می کنند. تا کی باید با 
این وضعیت ادامه دهیم؟ نمایندگان مجلس باید به مســائل اقتصادی توجه 

کنند اما متأسفانه بیشتر وقت مجلس صرف مسائل حاشیه ای می شود.

حمیدرضا گودرزی، نماینده مجلس، در گفت وگو با «شرق»:
تأثیر مشکلات مربوط به عدم پذیرش 
FATF در زندگی مردم ملموس است
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